


„E bine ca spiritualitatea 
să se întrupeze, să se 
concretizeze și în fapte 
ale iubirii milostive față 
de oamenii din societate 
care au nevoie de sprijin, 
nu numai moral, ci și 
material”.

„Desigur, pe de altă parte, 
există un risc mare, după 
cum se vede în Occident: 
când Biserica se ocupă 
numai de social și se 
reduce la o agenție de 
binefacere, caritativă își 
uită vocația sa spirituală, 
liturgică, sacramentală”.

- Patriarhul Daniel

trecut un an de pandemie. Un 
an în care au crescut de la zi 
la zi îmbolnăvirile și plecările 
la Domnul. Dar, așa cum din 
Cruce și din sângele martirilor 
a răsărit, Biserica înflorește cu 

fiecare necaz ce pare că o dărâmă.
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Pandemie de bine

A
În paralel cu breaking news-urile despre pandemie 
din presă, Basilica.ro a raportat zilnic extinderea 
pandemiei de bine în Biserica Ortodoxă Română, 
în unitățile ei de pe tot globul. La începutul lunii 
martie, persoane venite din Italia erau deja plasate în 
carantină în spațiile mănăstirilor. Au urmat valuri de 
colecte ale Bisericii pentru aparatură medicală, sprijin 
oferit celor izolați, zile de rugăciune în comuniune la 
distanță și procesiuni cu sfinții pe străzile pustii.

„Numele lui Hristos, 
Liturghia, Euharistia, 
imnografia și iconografia 
au ieșit din spațiul sacru 
al bisericilor și au intrat 
acolo unde vrăjmașul lui 
Dumnezeu se aștepta mai 
puțin, în spațiul virtual, 
pe internet, acolo de 
unde Biserica lui Hristos 
a primit cele mai multe 
lovituri și răni. La asta 
vrăjmașul nu s-ar fi 
așteptat”.

- Episcopul Iustin

Boala, izolarea și restricțiile au adus suferință 
multă în Biserică. Dar teama, negarea și revolta 
creștinilor cu rădăcinile bine înfipte în credința lor 
s-au transformat ușor-ușor în responsabilitate la 
nivel de comunități.

Nu întâmplător, starea de urgență a coincis cu 
postul. Lipsiți de cele sfinte, le-am prețuit mai 
mult, izolați de cei dragi am devenit mai iubitori, 
am avut timp de reflecția pe care am neglijat-o de 
multe ori atunci când mergeam la duhovnic.

Oricine privește onest, vede că pandemia a fost un 
motor al vieții spirituale. A generat o trăire de mii 
de ori mai importantă decât cele 38 de milioane de 
euro pe care Biserica, prin oamenii ei, i-a investit 
în bine pentru societate.

Tragic este că pe cât îmbolnăvirile scad și revenim 
la „normalitate”, pe atât de repede dispare și 
pandemia de bine odată cu tot ce am învățat anul 
trecut.
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3 întrebări

Biserica 
Ortodoxă 

Română nu și-a 
propus să devină cel 

mai mare filantrop, dar 
asta s-a întâmplat pentru că 

și-a urmat responsabilitatea 
și tradiția de a face bine. 250 

milioane euro a fost suma 
investită în activitățile filantropice 
raportate din 2007 până azi. Doar 
în anul pandemiei – 2020, Biserica 
Ortodoxă Română a cheltuit în 
activități sociale 185.599.815 lei (= 
38.074.881,02 euro – curs BNR la 
22.02.2021). Aceste cifre cuprind 
cheltuielile privind o mulțime de 
activităţi caritabile ale parohiilor 
şi mănăstirilor în favoarea 
bolnavilor, bătrânilor, copiilor 
și săracilor, care nu au fost 

cuantificate financiar şi, 
ca atare, nici raportate 

sistematic centrelor 
eparhiale.

Cât bine face 
Biserica?

De ce face 
Biserica 

bine?

Pentru 
că asta și 

învață: Urmarea 
Celui Bun. „Dacă 

o predică frumoasă 
nu este însoțită şi de 
o acțiune filantropică 

sau culturală sau de 
ordin artistic-bisericesc, nu 

este credibilă sau nu este 
completă”, spune Patriarhul 

Daniel. Biserica a mobilizat 
eforturi uriașe în construirea 

și renovarea de lăcașuri de 
cult, în carte religioasă, în școli 
teologice, formare, educație și 

cateheză. Toate acestea se văd, 
dar viața spirituală, nevăzută, 

necuantificabilă este motorul 
care pune în mișcare și care 

întreține constant toate 
aceste inițiative spre slava 

lui Dumnezeu și binele 
semenilor.

De ce spune Biserica
ce face?

Pentru 
a oferi modele. Arată 

exemple de bună practică și rodul lor 
în societate. Astfel impulsionează spre bine. 

Completează peisajul mediatic, unde binele este 
adesea ignorat: inițiativele filantropice, faptele bune, 

gesturile creștinești arareori devin știri. Biserica nu se 
laudă pe sine. Apreciază și face cunoscute faptele bune 

ale membrilor ei. Noi toți suntem Biserica.
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Analiză 2020:

La nivelul eparhiilor și al ONG-urilor 
Patriarhiei Române au activat un număr de 
16.721 persoane. Activitățile s-au desfășurat 
în cadrul a 804 instituții și servicii sociale.

Având în vedere diversificarea continuă 
a serviciilor oferite, precum şi extinderea 
şi acreditarea centrelor, s-a început o 
reorganizare integrată a activităţilor pe criterii 
de competenţă. În acest sens, în raportul 
aprobat de Adunarea Națională Bisericească 
se prezintă diagrama Aşezămintelor social-
filantropice așa cum arată în prezent: 

• 140 cantine sociale și brutării
• 45 instituții ce oferă servicii medicale 
și farmacii
• 94 centre de zi pentru copii
• 29 centre de zi pentru vârstnici
• 50 centre rezidențiale vârstnici
• 43 birouri de asistență socială și centre 
comunitare
• 55 centre de tip familial
• 47 grădinițe sociale și afterschool
• 11 locuințe protejate
• 84 centre de informare, de consiliere 
și centre de resurse
• 3 instituții de învățământ pentru 
adulți
• 15 centre de urgență (pentru persoane 
fără adăpost, pentru victime ale violenței 
domestice, pentru victime ale traficului de 
persoane)
• 18 campusuri de tabără
• 41 centre educaționale 
• alte 129 instituții/servicii cu specific 
diferit.

În cuprinsul eparhiilor Patriarhiei Române 
se află în derulare 492 proiecte și programe 
sociale, din care: 39 cu finanţare externă, 46 
cu finanţare publică, 359 finanțate din fonduri 
proprii şi 48 cu finanţare mixtă.

În aşezămintele Bisericii Ortodoxe Române au 
primit asistență 137.679 beneficiari, după cum 
urmează: 50.529 copii din aşezămintele sociale 
ale Bisericii, dar mai ales din familii sărace şi 
fără posibilităţi de întreţinere, sau cu părinţii 
aflaţi la muncă în alte ţări; 8.115 persoane cu 
dizabilităţi, cu deficienţe de vorbire, vedere şi 
auz, consumatori de droguri sau alte tipuri de 
dependențe, persoane infectate cu HIV/SIDA; 
53.170 persoane vârstnice din aşezămintele 
de protecție socială bisericeşti, din centrele 
sociale de tranzit şi adăposturi de noapte, 
bătrâni singuri, nedeplasabili, abandonaţi de 
familie şi care prezentau grave probleme de 
sănătate; 25.676 şomeri, adulți în dificultate, 
victime ale traficului de persoane, victime ale 
violenței familiale, deţinuţi eliberaţi, victime 
ale calamităților naturale.

Asistenţa religioasă în unităţile militare, 
penitenciare, spitale şi aşezăminte de ocrotire 
socială este asigurată de 501 preoţi, dintre 
care: 18 în unități ale Ministerului Afacerilor 
Interne, 81 în unităţi militare, 29 în sistemul 
penitenciar şi 373 în spitale, aşezăminte de 
ocrotire socială, unități de învățământ etc. În 
aceste unităţi (militare, penitenciare, spitale 
şi aşezăminte de ocrotire socială), există în 
prezent 423 biserici şi capele sfințite, iar altele 
75 aflându-se în diferite stadii de construcţie 
şi amenajare.

Extras din raportul transmis miercuri, 24 februarie 2021, la ședința anuală a Adunării 
Naționale Bisericești. Raportul prezintă sinteza activităților Bisericii Ortodoxe Române 
în anul 2020. Cifrele arată că în anul pandemiei suma investită de Biserică în filantropie a 
crescut cu 17,6% (5,7 milioane euro), față de anul 2019.
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În contextul pandemic

În contextul pandemiei COVID-19, 
Patriarhia Română împreună cu Federația 
Filantropia au dezvoltat platforma online 
www.ajutacubucurie.ro și au deschis o 
linie de Tel Verde, acestea fiind necesare în  
vederea sprijinirii persoanelor aflate în nevoie, 
dar și a celor care au dorit să ajute ca voluntari 
la nivel național, în această perioadă. 

Prin intermediul platformei online dar și 
a liniei de Tel Verde, în perioada stării de 
urgență, au fost sprijinite peste 600 persoane 
vulnerabile cu ajutoare materiale și peste 120 
persoane izolate, afectate de noul coronavirus, 
facilitând și implicarea a aproximativ 600 de 
voluntari la nivel național.

De la izbucnirea pandemiei de COVID-19, 
Voluntarii Paraclisului Catedralei Mântuirii 
Neamului au derulat 2 programe social-
filantropice: „Implică-te! Împreună reușim 
mai mult!”, extensie a campaniei „Caravana 
Bucuriei”, pentru prevenirea excluziunii 
sociale, și programul „Ajutor pentru elevi”, 
destinat reducerii abandonului școlar.

În perioada stării de urgență și a stării de alertă, 
voluntarii Paraclisului Catedralei Mântuirii 
Neamului s-au deplasat în 147 de sate din 22 
județe ale țării, fiind ajutate 4.531 familii, și 
distribuindu-se 4.531 pachete în cuantum de 
362.480 lei, conținând produse alimentare 
de strictă necesitate, produse de igienă, 
îmbrăcăminte, încălțăminte, electrocasnice, 
dezinfectanți, măști de protecție sanitară, 
precum și cărți de rugăciune. Beneficiarii au 
fost persoanele vulnerabile, cu dizabilități, 
bătrânii singuri și familii sărace cu mulți 
copii, precum și familii afectate de inundații 
severe (iunie 2020). În 11 județe activitatea 
s-a desfășurat în colaborare cu Jandarmeria 
Română.

În perioada martie–decembrie 2020, voluntarii 

Paraclisului Catedralei Naționale, au distribuit 
suport logistic (aparatură medicală, mobilier 
medical, produse de igienă și produse 
alimentare) pentru spitalele: Matei Balş, Marius 
Nasta, Victor Babeș, Grigore Alexandrescu, 
Elias şi Spitalul de Urgență din București. 
Totodată, Institutul Oncologic București, 
Institutul Clinic Fundeni și Spitalul Orășenesc 
Urlați au fost sprijinite cu echipamente 
medicale de către voluntarii Paraclisului 
Catedralei Naționale.

În cadrul programului Caravana medicală 
„Sănătate pentru sate”, în anul 2020, din cauza 
restricțiilor sanitare impuse de pandemie, 
voluntarii Paraclisului Catedralei Mântuirii 
Neamului au realizat doar 2 deplasări, având 
550 de beneficiari. De asemenea, colaborarea 
cu Institutul Oncologic „Prof. Dr. Alexandru 
Trestioreanu” București, în cadrul „Campaniei 
de prevenție și diagnosticare a cancerului 
de col uterin”, a fost redusă, realizându-se o 
singură acțiune, cu 51 de beneficiare.

Campania „Donează sânge! Salvează o viață!” 
a continuat şi în anul 2020, cu un număr de 
8.086 donatori, înregistrându-se 3.540,52 litri 
de sânge.

Valoarea bunurilor donate în anul 2020, prin 
Programul „Masa Bucuriei”, este de 632.895 
euro. Programul „Masa Bucuriei”, care se 
desfășoară la nivel național în parteneriat cu 
magazinele Selgros Cash&Carry şi Carrefour 
Romania SA, constă în donarea săptămânală de 
bunuri alimentare şi igienico-sanitare pentru 
centrele sociale. Prin programele filantropice 
ale Bisericii Ortodoxe Române, au fost acordate 
ajutoare financiare directe în valoare de 
16.951.162 lei şi ajutoare materiale în valoare 
de 61.566.427 lei. Pentru susținerea întregii 
activităţi de asistență socială și filantropică şi 
pentru sprijinirea sinistraților, în anul 2020, 
la nivelul Patriarhiei Române, a fost cheltuită 
suma de 185.599.815 lei (= 38.074.881,02 euro, 
curs BNR la 22.02.2021).
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Un an de filantropie 
în pandemie, zece 

de când îmi hrănesc 
sufletul din ajutorarea 
oamenilor

„Sunt un om obișnuit, care provine dintr-o 
familie numeroasă, suntem 5 frați care am 
avut o copilărie frumoasă, petrecută în 
mare parte la bunici. Și eu, la rândul meu, 
am o familie numeroasă, am 5 copii și îi 
dau slavă lui Dumnezeu pentru toate câte 
mi-a dăruit în această viață”, spune Dănuț 
Prună, coordonatorul echipei de voluntari 
de la Catedrala Națională.

„Din punct de vedere profesional, sunt ofițer 
MApN în cadrul Statului Major al Forțelor 
Aeriene. La un moment dat, am trecut 
printr-o grea încercare a vieții. Acest lucru 
m-a făcut să cer ajutorul Bisericii”, declară 
voluntarul pentru Basilica.ro.

L-a cunoscut pe Părintele Ciprian Grădinaru 
care i-a devenit duhovnic „și din acel moment 
mi s-a schimbat viața”, spune Dănuț Viorel 
Prună.

„Dintr-o persoană care avea nevoie de 
ajutor, am devenit o persoană care ajută 
oamenii. Așa au trecut 10 ani de când îmi 
hrănesc sufletul din ajutorarea persoanelor 
aflate în dificultate. În tot acest timp, am 
simțit că pe măsură ce ajut oameni, și eu, la 
rândul meu, am primit și mai multe daruri 
de la Dumnezeu”.

Întrebat cum a decurs anul pandemiei 
pentru voluntarii de la Catedrala Mântuirii 
Neamului (CMN), el își amintește: „Nu a fost 
foarte greu să ne mobilizăm când a început 

pandemia, deoarece la Paraclisul CMN s-a 
format o comunitate de oameni dedicați 
întrajutorării aproapelui, păstorită de Arhim. 
Ciprian Grădinaru”.

„Cu toate acestea, a fost un an foarte greu, din 
cauza restricțiilor impuse de autorități, dar și 
pentru că nu se cunoșteau prea multe despre 
acest virus. Nu pot spune că nu ne-a fost 
teamă. Aveam familii acasă și îi expuneam și 
pe ei la acest risc. Într-un final, tot am luat 
acest virus, dar cu ajutorul Domnului am 
trecut cu toții cu bine”. 

„Tot ce pot să vă spun este că atunci când Îl ai 
pe Dumnezeu în suflet, nu ți se poate întâmpla 
nimic rău. Am simțit permanent ajutorul 
lui Dumnezeu în toată această perioadă. În 
momentul declanșării pandemiei a trebuit 
să oprim toate campaniile care erau în 
desfășurare la acel moment, să replanificăm 
toate activitățile. Ne-am mobilizat spre 
colectarea de donații și ajutorarea celor mai 
afectați de pandemie. Ne-am focusat pe acea 
parte a populației care era cea mai afectată, 
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mai exact bolnavii, bătrânii și familiile cu 
mulți copii.

„Oamenii erau speriați. Nu cunoșteau 
nimic despre acest virus, nu cunoșteau ce 
va urma, ce îi așteaptă, iar cea mai grea 
pentru ei a fost ruptura față de biserică”.

Dănuț Prună precizează că pentru mulţi dintre 
oamenii de la sat biserica, pe lângă întâlnirea 
cu Dumnezeu, reprezintă și întâlnirea și 
comunicarea cu ceilalți consăteni. 

„Preoții din toate comunitățile vizitate de 
noi erau singurii care cunoșteau situația 
persoanelor vulnerabile, singurii care le 
procurau medicamentele necesare sau hrana 
de zi cu zi. M-am bucurat foarte mult să 
observ că biserica are o infrastructură foarte 
bine pusă la punct. Acest lucru contează foarte 
mult în cazul oricărei situații neprevăzute”.

„Am întâlnit într-una dintre localități o 
bătrână care, deși avea 16 copii, fusese 
adusă și uitată de aceștia într-o localitate 
unde nu cunoștea pe nimeni. Era ajutată 
doar de o altă bătrână”.

O altă situație care m-a impresionat foarte 
mult are legătură cu o localitate din Constanţa. 

„Să ajungem acolo, am mers kilometri buni 
pe un drum de pământ, pe câmp. Odată 
ajunși acolo, am văzut o imagine dezolantă. 
Un sat cu foarte multe case părăsite, mai 
locuiau doar câteva zeci de familii. Am 
întrebat un localnic dacă au cabinet medical 
și mi  s-a spus că nu au nici măcar magazin. 
El era singurul din sat care avea o mașină. 
Dimineața mergea la fiecare casă, făcea lista 
cu ce trebuie cumpărat și parcurgea zeci de 
km până la primul supermarket.

Un alt lucru care m-a impresionat mult este 
modul în care învățau copiii unei școli rurale 

în perioada în care erau închise școlile. Nu 
aveau semnal la telefon, nici internet, deci, 
despre învățământ online nu putea fi vorba. 
Învățătoarea aducea temele la magazinul din 
sat, de acolo erau preluate de copii, copiii își 
efectuau temele, apoi le aduceau înapoi la 
magazin.

Din luna februarie a anului trecut peste 5.000 
de familii au fost sprijinite prin intermediul 
campaniei „Implică-te! Împreună reușim 
mai mult!”.  

În cele 227 de acțiuni social-filantropice 
desfășurate în 187 de localități, voluntarii de 
la Paraclisul Catedralei Naționale au oferit 
ajutoare materiale în valoare de aproximativ 
450.000 de lei.

„Este important ca toți cei care ajută să 
fie consecvenți, să aibă continuitate”, le 
transmite Dănuț Prună celor care vor să facă 
voluntariat. 

„Oamenii aflaţi în dificultate au nevoie de 
sprijin constant, permanent. Nu trebuie să 
așteptăm o anumită sărbătoare sau o anumită 
perioadă a anului să îi ajutăm”, spune 
voluntarul. 

„Pe de altă parte, voluntariatul este util pentru 
orice persoană de orice vârstă. De la copii 
până la bătrâni. Este educativ şi influenţează 
şi starea de bine a omului”. 

„Vă mărturisesc că am fost de câteva ori și cu 
fiul meu de 4 ani în campanii de voluntariat 
și este dornic să mai meargă. I-a plăcut foarte 
mult. Și tatăl meu în vârstă de 66 de ani mă 
însoțește uneori și se bucură pentru că se 
simte util și se întoarce seara acasă vesel şi 
fericit”.

    Toți cei care ajută,
    să fie consecvenți!
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De post...
de la Sfântul Ioan Casian
1. Nimeni nu îți spune cât să mănânci
Sfinții Părinți n-au lăsat un singur canon de postire, nici 
un singur chip al împărtăşirii de bucate, nici aceeaşi 
măsură pentru toţi. Fiindcă nu toţi au aceeaşi tărie şi 
aceeaşi vârstă; apoi şi din pricina slăbiciunii unora, sau 
a unei deprinderi mai gingaşe a trupului. Însă un lucru 
au rânduit tuturor: să fugă de îmbuibare și de săturarea 
pântecelui.
2. Postul echilibrat
Cel ce peste măsură întinde postirea, tot peste măsură 
se foloseşte adeseori şi de hrană. Din pricina aceasta se 
întâmplă că uneori, din covârşirea postirii, slăbeşte trupul 
și se face mai trândav spre slujbele cele duhovniceşti; iar 
alteori, prin prisosul mâncării, se îngreuiază si face să se 
nască în suflet nepăsare şi moleşire. Au cercat Părinţii şi 
aceea că nu tuturor le este potrivită mâncarea verdeţurilor 
sau a legumelor şi nici posmagul nu-l pot folosi ca hrană 
toţi. Şi au zis Părinţii că unul mâncând două litre de pâine 
e încă flămând,  iar altul mâncând o litră, sau şase uncii, se 
satură. (Uncia este uncia romană: 27 gr. 165 mlgr.). 
3. Orice prisos îmbată mintea
Cu orice fel de hrană de se va umplea pântecele, naşte 
sămânţa desfrânării; asemenea nu numai aburii vinului 
fac mintea să se îmbete, ci și săturarea de apă, precum 
și prisosul a orice fel de hrană o moleşeşte și o face 
somnoroasă. În Sodoma, nu aburii vinului sau ai bucatelor 
felurite au adus prăpădul, ci îmbuibarea cu pâine, cum 
zice Prorocul. Slăbiciunea trupului nu dăunează curăţiei 
inimii, când dăm trupului nu ceea ce voieşte plăcerea, ci 
ceea ce cere slăbiciunea. De bucate numai atât să ne slujim, 
cât să trăim, nu ca să ne facem robi pornirilor poftei. 
4. Postul este sănătos
Primirea hranei cu măsură şi cu socoteală, dă trupului 
sănătatea, nu îi ia sfinţenia. Regula înfrânării şi canonul 
aşezat de Părinţi, acesta este: Cel ce se împărtăşeşte de 
vreo hrană să se depărteze de ea până mai are încă poftă 
şi să nu aştepte să se sature. Iar Apostolul zicând: «Grija 
trupului să nu o faceţi spre pofte», n-a oprit chivernisirea 
cea trebuincioasă a vieţii, ci grija cea iubitoare de plăceri. 

BINELE DE STIUT, 11



de la Sfântul Ioan Iacob
Pe drumul crucii mele

Ajută-mă, Stăpâne Doamne
Să merg şi eu pe-al Crucii 
drum
Că largă mi-a fost calea vieţii
Pe care mers-am pân-acum.

Când sub a Crucii greutate
Îmi va slăbi grumazul meu
Trimite-mi ajutor atuncea
Ca oarecând pe Chirineu.

Aproape de sfârşit Stăpâne,
Când chinul este mai amar,
S-aud şi eu făgăduinţa
Rostită către cel tâlhar!

Să am atunci o mângâiere
Să fiu părtaş la cina Ta
Precum erai la Răstignire
Cu Tatăl întru Slava Sa.

Precum vedea atunci pe 
Maica
Aproape, lângă Cruce stând,
Să văd şi eu pe lângă mine
Pe păzitorul meu cel sfânt!

La despărţirea pământească,
Primeşte-mi pe sărmanul 
duh
Ca nu cumva să aibă silă
La vameşii cei din văzduh!

Apoi mergând la judecată
Tu fii preamilostiv atunci
Să nu mă osândeşti, Stăpâne
În focul veşnicelor munci.

Dorul Sfânt

Aş vrea Mormântul Tău, 
Stăpâne
Să-l ud cu lacrimi de căinţă
Şi tot cu lacrimi îmi rămâne
Şi nesfârşita-Ţi îndurare!
Lipsit de mirul faptei bune
Eu n-am ceva mai scump 
acuma,
Decât să-mi scald a mea fiinţă
În lacrimi şi suspine numa’!

Căci cheltuindu-mi 
„moştenirea”
Ce mi-ai lăsat-o din născare,
Doar plânsul azi îmi mai 
rămâne
Şi nesfârşita îndurare!

Ajută-mi Doamne, mai degrabă
Să-mi văd dorinţa împlinită,
Să-mi port şi eu pe-a Tale 
„urme”
Fiinţa mea slăbănogită.

Şi-odată cu Lumina Sfântă
– Când vei trimite-o la 
Mormânt –
Stropeşte inima mea frântă
Cu roua Duhului Tău Sfânt.

Să pot rosti la Sfânta Cruce
(Pe Stânca Sfântului Calvar)
Şi eu mântuitoarea rugă
A „credinciosului tâlhar”.

S-aud şi eu în taină, Doamne,
Prea dulcele şi sfântul grai,
Prin care să câştig nădejde
Că nu mă voi lipsi de rai.
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,

Scriem împreună „Binele de știut”?

Ești fan al „Binelui de știut”? Rezonezi cu ceea ce scriem 
noi? Acest spațiu liber îți poate aparține. Hai să construim 
împreună „Binele de știut” pentru că el este al nostru, al 
tuturor. Dacă ai un text, o informație, o poveste sau orice 
creație care crezi că este potrivită pentru revista noastră, 
scrie-ne la info@basilica.ro.

Raster: „Postul Mare este și el o ____” - din mesajul Patriarhului 
Ecumenic pentru Postul Paștilor 2021
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Orizontal:
1.) Muntele în care a postit Iisus Hristos 40 de zile și a fost ispitit de diavol (N-V de Ierihon).
2.) Sfânt cinstit în prima zi a Postului Mare din 2021.
3.) Postul islamic.
4.) Cuvânt de slavă de proveniență ebraică ce înseamnă „Lăudați pe Domnul”.
5.) Cetate veche în care au avut loc 2 din cele 7 sinoade ecumenice.
6.) Perioada liturgică de la Duminica Vameșului și Fariseului și până în Sâmbăta Mare. 
7.) Numele actual al vechii cetăți în care au avut loc 2 din cele 7 sinoade ecumenice (în 
Turcia).
8.) Partea principală a unei biserici ortodoxe.
9.) Zi în care nu se oficiază Sfânta Liturghie.
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Nume noi în Sfântul Sinod 
PS Nichifor Botoșăneanul și PS Nestor 
Hunedoreanul sunt cei mai noi membri ai 
Sfântului Sinod, aleși în 25 februarie, apoi 
hirotoniți și instalați în 07 martie, unul la 
Iași și celălalt la Deva.

Primul, PS Nichifor, este Episcop vicar al 
Arhiepiscopiei Iașilor, în locul actualului 
Arhiepiscop Calinic al Sucevei și Rădăuților.

Are 53 de ani și s-a născut la Brăila. A 
fost  ales  arhiereu din postura de stareț 
al Mănăstirii „Sfinții Trei Ierarhi” din Iași 
şi Exarh administrativ al mănăstirilor din 
Arhiepiscopie.

Este absolvent al Facultăților de Mecanică, 
specializarea Mașini Termice, precum și 
Teologie Pastorală. Are și alte cursuri și studii 
precum cel de perfecţionare a muzeografilor 
şi ghizilor din muzeele bisericeşti. Vorbește 
limbile franceză și rusă.

PS Nestor este primul Arhiereu vicar al celei 
mai tinere eparhii din România, Episcopia 
Devei și Hunedoarei.

Este originar din Craiova, are vârsta de 37 
de ani și vine la această slujire din poziția de 
vicar administrativ eparhial.

A urmat cursuri de doctorat la Facultatea de 
Teologie Ortodoxă din Alba Iulia. A obținut 
o bursă de studiu la Padova-Italia în vederea 
redactării tezei de doctorat. A obținut titlul 
de doctor în 2015.

„Primesc această nouă slujire cu 
gândul de a-mi înnoi eu însumi 
făgăduințele monahale prin 
ascultare făcută cu încredere, 
bucurie și bunăvoință, folosind 
experiența pe care am dobândit-o 
prin slujirile de până acum spre 
bună chivernisire a secerișului 
duhovnicesc”.

„Îi cer lui Dumnezeu să-mi dăruiască înțelepciune, umilință și ascultare 
pentru a putea fi vrednic împreună lucrător cu Preasfinția Sa în 
ogorul Bisericii, spre slava Preasfintei Treimi și folosul credincioșilor 
hunedoreni”.
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Ana Blandiana  
despre „sora” lume 

în pandemie
Izolarea - pentru scriitori ceva de bine

„Scriitorii ar trebui să se simtă vinovați cumva că 
pentru ei e ceva de bine. Au fost obligați să devină 
mai serioși și să stea să scrie”, a spus Ana Blandiana 
referitor la izolarea cauzată de pandemie. 

„Eu chiar am avut iluzia – s-a dovedit, am 
avut speranța că acest tip de recluziune va fi 
un răgaz de interiorizare și că toți vor simți 
asta ca pe ceva de bine în viața lor, faptul că 
au avut timp să se gândească la ei înșiși, să fie 
împreună cu familiile”, a explicat poeta într-
un dialog cu Vasile Bănescu la Trinitas TV. 

„Ceea ce se pare că nu s-a întâmplat întru totul. 
Faptul că au crescut numărul divorțurilor, de 
exemplu, este o dovadă inversă”.

„Dar eu mă încăpățânez să cred că oamenii 
au nevoie de asemenea perioade de liniște 
interioară, chiar dacă impusă cu forța. 
Întotdeauna mi s-a părut absurdă reacția, nu 
numai de la noi, ci din toată lumea, de revoltă 
împotriva măsurilor de protecție ca și când ar 
fi fost niște încălcări ale drepturilor omului. 
De fapt, primul dintre drepturile omului este 
dreptul la viață”.

„Sora lume”

Scriitoarea a vorbit la Trinitas TV despre 
starea lumii actuale cu referire la ultima 
ei carte, „Soră lume”. Compasiunea este 
sentimentul dominant exprimat de poetă cu 
privire la lumea de azi. 

„Mie mereu mi se pare că felul în care oamenii 
ajung să fie nefericiți are ca izvor nu numai 

răul, ci și prostia. De multe ori mă gândesc: 
cum pot să nu-și dea seama că e mai ușor să 
fii bun decât să fii rău? 

„Efectiv, a fi bun - această experiență pune 
mai puține probleme, cere mai puține eforturi 
decât să fii rău și totuși până la urmă răul pare 
că învinge”.

„Mă doare Europa”

Citând exclamația lui Unamuno, „Mă doare 
Spania”, Ana Blandiana a precizat: „Ei bine, 
vreau să spun că pe mine mă doare Europa. 
După cum mă doare România. Cred că în 
ultimul timp chiar mă doare Europa mai tare 
decât mă doare România pentru că mi se pare 
într-un pericol mai mare”.

„Culmea e că aș zice că pe partea ei bună, adică 
prin respectul față de drepturile omului, față 
de ceea ce a reprezentat de-a lungul timpului 
progresul societății, a ajuns să se dezică de 
propria ei definiție”.
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Ana Blandiana a semnalat că Europa se 
transformă prin primirea valurilor de 
migranți, precizând că „chiar este creștinesc 
acest fel de a primi oamenii care sunt în 
suferință” și „lăsând la o parte faptul că 
cei care vin nu sunt nici pe departe toți în 
suferință ci totul se complică”.

„Dar ăsta nu mi se pare un motiv ca cei care 
vin să nu accepte și să nu respecte regulile și 
definiția locului în care vin și de care însăși 
Europa pare că se dezice”.

Ea și-a amintit că în 1990 o organizatoare 
i-a răsucit cruciulița la spate înainte să urce 
pe scenă la un festival de poezie în South 
Bank, „ca să nu se simtă jigniți cei care nu 

sunt creștini”. „Este incredibil, pentru că ea 
(organizatoarea, n.n.) era creștină. Și era ceva 
ce părea foarte frumos ce spunea ea, adică să 
aibă grijă să nu se simtă ceilalți jigniți”. 

„Dar englezii și eu, care eram acolo, nu mă 
simțeam jignită - deși eram mirată - de faptul 
că Londra era plină de femei acoperite din 
cap până la picioare de văluri negre din care 
se vedeau numai ochii, deci care-și respectau 
regulile lor”. 

„Iar în timpul ăsta, creștinii trebuiau să aibă 
grijă să nu se simtă jigniți de cruciuliță. Deci 
asta era o renunțare incredibilă la propria 
definiție și care în cei treizeci de ani care au 
urmat s-a agravat foarte tare”.

Cititul - pasăre tot mai rară?

Întrebată dacă cititul a devenit o pasăre din 
ce în ce mai rară, Ana Blandiana a spus: „Nu 
știu dacă a devenit, dar trebuie împiedicat să 
devină. Întotdeauna, singurul lucru pe care 
nu-l refuz niciodată, în măsura în care pot, 
este să merg în școli și să răspund invitațiilor 
de a mă întâlni cu copiii. Și de fiecare dată mă 
duc ca să le spun: Eu cunosc un mijloc, un fel 
de mașină de a-mi produce fericirea. Și asta 
e cititul. Nu cunosc un alt fel mai simplu și 
mai minunat de a fi fericit decât să citesc. Să 
citești, să afli, să suferi, să plângi pe o carte...”.

Poeta a evocat cazul unei prietene profesoare 
care fusese rugată în mod sincer și rațional de 
elevii de clasa a noua să nu le dea de citit ci 
să le ofere direct rezumatele necesare pentru 
bacalaureat. Moment în care profesoara 
respectivă a izbucnit în plâns. Pur și simplu.

„Cred că de noi, cei care suntem adulți 
depinde. În acea discuție cu profesoara eu 
am intervenit și am spus: Ei bine dar eu în 
ultimul timp am fost mirată - se anunță la 
televizor - de cât de multe note de zece au 

fost la bacalaureat. Și ea mi-a răspuns: pentru 
că există o schemă pe care se corectează care 
corectează ca bune tot aceste învățări pe 
dinafară. Dacă vine un copil extraordinar care 
a citit pe Sadoveanu, nu a învățat pe de rost, 
nu-i sigur că mai ia zece. Deci de noi și de 
poziția instituțiilor noastre și de poziția școlii 
noastre depinde”, a adăugat Ana Blandiana.

Pentru perioada dificilă a pandemiei și mai 
ales pentru momentele de izolare, poeta a 
recomandat cu căldură cititul: „Dacă tot 
suntem obligați să stăm acasă, să citim mai 
mult decât înainte”.

„De altfel, eu totuși sper că vom reuși să 
ieșim din această perioadă grea prin care a 
trecut omenirea. Sper să ieșim puțin mai 
buni, sper să fi învățat ceva din asta și chiar să 
învățăm înainte de spartul târgului. Că aceste 
ultime luni în care va trebui să stăm în casă 
să învățăm cât de minunat lucru este să fii cu 
tine însuți și să te gândești ce este viața ta, care 
sunt relațiile cu cei pe care-i iubești. Și mai 
ales să tragi concluzia că iubirea și bunătatea 
sunt până la urmă singurele lucruri care duc 
lumea înainte”.
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BASILICA.RO, 
5 ani cu 
actuala 
identitate 
vizuală

5 ani cu „Binele de 
știut”

În procesul de rebranding 
din 2016 a apărut motto-ul 
agenției care este și titlul 
revistei de față. Motto-
ul inițial „Vestea bună 
împărtășită tuturor” a fost 
sintetizat drept „Binele 
de știut”. El concentrează 
scopul existenței și 
funcțiile specifice ale 
acestei instituții.

Revista online a Agenției 
de știri Basilica a început 
să apară la finalul anului 
2017 și a purtat titlul 
„Retrospectiva lunară 
Basilica”. Din 2019, 
retrospectiva a fost 
regândită ca o revistă mai 
ușor de parcurs pe ecrane. 
Acest proiect a venit din 
dorința de a face o pauză 
de la fluxul zilnic de știri 
pentru a rezuma și analiza 
cele mai importante 
subiecte din ultima lună. 
Apare și în limba engleză 
cu numele „The Good to 
know”.

Agenția de știri Basilica și-a refăcut site-ul și logo-ul în 
2016. În data de 26 martie a fost lansată actuala siglă. Din 
16 iunie 2008, Basilica.ro funcționează ca singura agenție 
de știri a unei Biserici Ortodoxe autocefale.



BINELE DE STIUT, 18

Revista presei: TOP 10 
citite pe basilica.ro

1.

2.

3.

4.

5.
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6.

7.

8.
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Editurile Patriarhiei Române anunță reduceri de preț importante la achizițiile făcute 
online din Librăria Cărților Bisericești în Duminica Ortodoxiei și sâmbăta care o precede. 
Peste 50 de volume vor avea prețul redus cu 35% în perioada 20-21 martie 2021. Este vorba 
de manuale și dicționare de teologie, volume din Colecția „Părinți și scriitori bisericești” 
(PSB), lucrări, traduceri ale Pr. Dumitru Stăniloae ș.a.

În data de 
22 martie 2021 

apare versiunea în 
limba engleză 

a revistei: 
‘The Good to 

Know’.
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